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همدلــی| طبق اعــام رئیس ســازمان 
ســینمایی قرار اســت بــه زودی گروه 
از  بــرای حمایت  ســینمایی »فرهنگ« 
اکــران فیلم های غیرتجــاری کار خود را 
آغــاز کند اما هنوز ســازوکار فعالیت این 

گروه مشخص نیست.
محمد خزاعی رئیس ســازمان سینمایی 
خبر از ایجاد گروه ســینمایی »فرهنگ« 
را داده اســت اما هنوز مشخص نیست که 
کدام دســته از آثار قرار اســت در چنین 
گروه ســینمایی اکران شوند از این رو در 
یادداشــت پیش رو ۲ گمانــه زنی برای 
انتخاب آثار در گروه سینمایی »فرهنگ« 
درنظر گرفته شده اســت که در ادامه به 

آن ها می پردازیم.
یــا  »فرهنــگ«  گــروه  اول؛  ســناریو 

»هنروتجربه« مساله این است!
بیش از یک دهه است که سینمای ایران 
بــا ورود کارگردانان جــوان و در پی آن 
نگاه هــای تازه به این هنــر با موج جدید 
تولیــد فیلم هــای هنری و یــا همان به 
اصطاح آثار غیرتجاری مواجه شده است. 
آثاری کــه برخی از آنها در این ســال ها 
توانسته توجه مخاطبان را به سمت خود 
جلب و اســباب رضایت این گروه از عاقه 

مندان به سینما را فراهم کند.
با افزایش نقدهای مثبت نسبت به این آثار 
در ســینمای ایران، تمایل به تولید چنین 
فیلم هایی نیز افزایش پیدا کرد به گونه ای 
که در چندیــن دوره از جشــنواره فیلم 
فجر بخشــی را برای نمایش این دســته 
از فیلم ها البته بــا عنوان »هنر و تجربه« 
در نظر گرفتند. هرچند تولید بخشــی از 
این آثار هزینه چندانی به همراه نداشــت 
و می توان آنهــا را آثار »لوباجت« یا »کم 
هزینه« خواند اما باز هم برای بازگشــت 
ســرمایه تولید، باید فضای مناسب برای 
اکران این فیلم ها فراهم می شــد تا تهیه 
کنندگان چنین آثاری که عمدتاً در بخش 
خصوصــی فعال بودنــد بتوانند به چرخه 

تولید چنین فیلم هایی ادامه دهند.
اما مساله این بود که سینماداران به دلیل 
اســتقبال کمِ مخاطبــان از چنین آثاری 
تمایــل کمتری به اکران ایــن فیلم ها در 
ســینماهای خود داشتند و فرصت زیادی 
بــرای نمایش آنهــا در ســینماها فراهم 

نمی شــد؛ به همین دلیل تصمیم گرفته 
شد گروه سینمایی به نام »هنر و تجربه« 
شکل بگیرد تا نظمی در اکران فیلم هایی 
از این دست و با هدف ایجاد فرصت برای 

اکران آثار غیرتجاری فراهم شود.
ایده ای که مورد استقبال مخاطبان سینما 
و صد البته سینماگرانی که در این حوزه 
فعالیــت می کردند، قــرار گرفت؛ هرچند 
ایــن طرح قدمی مثبت به ســمت اکران 
و فروش آثار غیر تجــاری بود اما همانند 
هر طرح دیگری نیز با مشــکاتی مواجه 
بــود و همچنان اســت کــه از آن جمله 
می توان به عدم ثبات سانس های نمایش 
و  نمایش  ســالن های  پراکندگی  فیلم ها، 
یا اختصاصی ســانس های ســوخته برای 
نمایــش آثار که معمــولاً عاقه مندان به 
این نوع از ســینما در چنین ساعت هایی 
درگیــر فعالیت های روزانه خــود بودند، 
اشــاره کرد به همین دلیل همین تعداد 
معدود از مخاطبان هــم فرصت چندانی 
برای تماشای این فیلم ها در سینما ندارند 
و بســیاری از آثار قابل توجه در چارچوب 
فیلم های »هنروتجربه« یا دیده نمی شوند 
یا کمتر فرصت دیده شدن برایشان فراهم 

می شود.
هرچنــد گاهــی مدیران ایــن بخش که 
خــود نیز جــزو مدیران جوان به شــمار 
می رونــد تاش هایــی برای رونــق این 
گروه ســینمایی می کنند امــا باز هم این 
تاش ها نتیجه چندانی بــه همراه ندارد. 
اما دلیل توضیحاتی که ارائه شــد، توجه 
بــه صحبت هــای جدید محمــد خزاعی 
رئیس ســازمان ســینمایی اســت که به 
تازگی درباره شکل گیری گروه سینمایی 
با نام گروه سینمایی »فرهنگ«  جدیدی 
ابتدا که  توضیحاتی بیــان کرده اســت. 
چنیــن خبری را می خوانیــم با خود فکر 
می کنیــم که این گروه ســینمایی جدید 
قرار اســت چه نــوع از ســینمایی را در 
خود جای دهد اما بــا مطالعه کامل خبر 
متوجه می شــویم که اولین اشاره خزاعی 
به ساماندهی و حمایت از اکران فیلم های 

غیرتجاری است.
نکتــه این اســت که ایجــاد چنین گروه 
ســینمایی خود می تواند به نوعی موازی 
کاری بــا گروه ســینمایی »هنروتجربه« 
باشد چرا که تقریباً همان مسئولیت هایی 
فیلم های  اکران  بــرای  که »هنروتجربه« 

هنری و غیرتجاری داشــت بــرای گروه 
سینمایی فرهنگ نیز تعریف شده است.

مســاله اینجاســت کــه مخاطبــان و 
ســینماگران با ســاز و کار ایــن گروه 
ســینمایی بعد از تمام این سال ها آشنا 
شــده اند و با وجود تمام کم و کاستی ها 
باز هم برای تماشای آثار مورد نظر خود 
به ســینماهای »هنر وتجربه« می روند. 
بهتر نبود ســازمان ســینمایی به جای 
ایجاد یک گــروه ســینمایی جدید که 
با ایــن تعاریف چیزی جز ســردرگمی 
مخاطبان و فیلمسازان ندارد روند توسعه 
فعالیت هــای »هنروتجربه« را تســهیل 
می کرد تــا فیلم های هنــری، تجربی و 
غیرتجاری در همین گروه به نمایش در 

می آمدند؟
البتــه محمد خزاعی پیشــنهادهای قابل 
توجهــی برای شــکل گیری ایــن گروه 
ســینمایی از جمله در نظر گرفتن ساعت 
اکــران فیلم ها از ســاعت ۱۴ تــا ۲۲ به 
صورت مــداوم و … مطرح کرده اســت 
اما کاش این امــکان برای فیلم های گروه 
»هنروتجربه« فراهم می شــد تا از میزان 
ســردرگمی ها کاســته شــود؟ و ۲ گروه 

ســینمایی با مــوازی کاری یک هدف را 
دنبال نکنند.

نکته دیگر این اســت که عاقه مندان به 
اکران فیلم های خود در گروه ســینمایی 
»فرهنگ« باید فرم درخواستشــان را به 
مؤسسه »سینماشهر« ارائه دهند و این به 
آن معنا است که نمایش چنین فیلم هایی 
کاماً از زیــر مجموعه گروه ســینمایی 

»هنروتجربه« خارج می شود.
ســناریو دوم؛ اکران فیلم های غیرتجاری 

یا ارگانی
در ســناریو دومی که بــرای این خبر در 
نظر می گیریم، به این مســاله توجه داریم 
که ممکن اســت منظور رئیس ســازمان 
از اکران فیلم های غیرتجاری  ســینمایی 
در گروه ســینمایی »فرهنگ«، فیلم هایی 
باشــد که با ســرمایه ارگان ها و نهادهای 
مختلف تولید شده اند و معمولاً در اکران 
با اســتقبال کمتری  سینماهای کشــور 

نسبت به دیگر آثار مواجه می شوند.
صاحبان چنین آثاری در ســینمای ایران 
کاماً مشخص هســتند و هرکدام نیز به 
نوعی بخشی از مالکیت سینماهای کشور 
را در دســت دارند از این رو مشــکلی با 
اکران فیلم های خود ندارنــد. البته نباید 
فراموش کرد که ســهم عمده تولید فیلم 
در سینمای ایران توسط همین چند نهاد 
دولتی انجــام می گیرد بــه همین دلیل 
با توجــه به صحبت هــای محمد خزاعی 
در مــورد اکران فیلم هــای غیرتجاری در 
گروه سینمایی »فرهنگ« می توان نتیجه 
گرفت که حداقــل ۷۰ درصد از تولیدات 
ســینمای ایران قرار اســت در این گروه 

سینمایی نمایش داده شوند.
از آنجاکــه معمولاً تعداد اندکــی از آثار 
ســینمایی در چارچــوب تعریــف فیلم 
تجاری قرار می گیرند و با فروش چشــم 
گیری مواجه هستند و بقیه آثاری که در 
طول سال اکران می شوند فروش متوسط 
یــا ضعیفی دارند پس ایــن امکان وجود 
دارد کــه در گروه ســینمایی »فرهنگ« 
اکران شــوند که ســهم زیادی از همین 
آثار غیرتجاری را فیلم های مورد حمایت 
ارگان ها و نهادهای دولتی شامل می شوند 
و تعداد کم تری متعلق به بخش خصوصی 

هستند.

نگاهی به طرح جدید سازمان سینمایی

گروهسینمایی»فرهنگ«جایگزین»هنروتجربه«میشود؟

همدلی| هادی مرزبان اعام کرد بعد از پایان ماه صفر نمایش »باغ شب نمای ما« 
اثر زنده یاد اکبر رادی را در ســالن تئاتر مجموعه فرهنگی برج آزادی روی صحنه 

خواهد برد.
هــادی مرزبان کارگردان با ســابقه تئاتر ایران درباره فعالیت های خود در ســال 
جاری و به صحنه بردن اثری نمایشی، به خبرنگار مهر گفت: به زودی تمرین های 
نمایش »باغ شــب نمای ما« اثر اکبر رادی را شــروع می کنم که قرار است بعد از 

پایان ماه صفر در سالن تئاتر مجموعه فرهنگی برج آزادی روی صحنه برود.
او با اشــاره به اینکه »باغ شب نمای ما« آخرین بار حدود ۲۵ سال پیش در سالن 
اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه رفت، درباره بازیگران این اثر نمایشی افزود: 
ایرج راد، فرزانه کابلی، رســول نجفیان، داود فتحعلی بیگی، رضا فیاضی، فرشید 
صمدی، پریسا مقتدی، آیه قبادیان، مهراد ابریشم کار، سعید درویش نژاد، بازیگران 
این نمایش هستند. همچنین در این اثر بنیتا ناصری بازیگر خردسال ۸ ساله که 
بسیار مستعد اســت به جامعه هنری معرفی می شود. او قرار است نقش ملیجک 

نمایش را بازی کند.
مرزبان درباره انتخاب ســالن تئاتر برج آزادی برای اجرای »باغ شــب نمای ما«، 
یادآور شــد: من پیش تر نمایش »خانمچه و مهتابی« را در این سالن اجرا کردم 
که تجربه خوبی بود. ضمن اینکه پیش از این دوســتان نگران نداشتن پارکینگ 

مجموعه بودند که خوشبختانه درست شده است.
این هنرمند با سابقه تئاتر در ادامه سخنان خود به تولید و پخش تله تئاتر »آهسته 
با گل ســرخ« به سفارش مرکز سیمرغ در بهمن ۱۴۰۲ اشاره کرد و متذکر شد: 
این تله تئاتر در ماه بهمن سال گذشته ۳ بار پخش شد و الان بعد از گذشت ۴ ماه 

مرکز سیمرغ هنوز دستمزد من و عوامل را پرداخت نکرده است.
او تاکید کرد: نفس کار مرکز ســیمرغ زیبا اســت که به تئاتر خدمت می کند و 
شــروع ضبط و پخش تله تئاتر باعث بالارفتن ســطح فرهنگی مردم می شود اما 
چرا باید بعد از گذشت ۴ ماه منتظر پرداخت دستمزدمان باشیم. حسن جودکی 
تهیه کننــده اثر هر چه پیگیری می کند می گویند که تلویزیون در حال بررســی 

است و من نمی دانم که این بررسی یعنی چه.
مرزبان در پایان سخنان خود تصریح کرد: حالا که مرکز سیمرغ ارزشی برای تئاتر 
قائل شــده است باید برای هنرمندان تئاتر هم ارزش قائل باشد. بازیگران مدام با 
من تماس می گیرند و پیگیر پرداخت تعهدات هســتند. این روند برای یک شبکه 
بدحســابی است. تعجب می کنم کار مورد قبول قرار گرفته و چندبار پخش شده 

است اما ما باید منتظر دستمزدمان باشیم.

 هادی مرزبان کارگردان باسابقه تئاتر ایران
 درباره تازه ترین فعالیتهایش گفت:

 »باغ شب نمای ما«
را به برج آزادی می برم!


